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Zápis z 21. sjezdu České astronomické společnosti  

Řádný Sjezd svolal Výkonný výbor podle platných stanov.  

Termín a místo konání Sjezdu: 18. září 2021, Hvězdárna a planetárium hl. m. Prahy  

(dále jen "Planetum") 

Výsledky voleb: 

Členy Výkonného výboru byli zvoleni (v abecedním pořadí): Soňa Ehlerová, Lumír Honzík, 

Kateřina Hoňková, Iveta Lamberská, Miloš Podařil, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka 

Soumarová a Pavel Suchan.  

Předsedou společnosti a statutárním orgánem byl zvolen prof. RNDr. Petr Heinzel, DrSc., 

narozen 09. 11. 1950. 

Hospodářem společnosti byl zvolen Radek Dřevěný. 

Členy Revizní komise byli zvoleni (v abecedním pořadí): Martin Černický, Jan Kožuško a Eva 

Marková. 

Čestnými členy byli zvoleni (v abecedním pořadí): Zdeněk Bardon, Martin Šolc, Josef 

Zahrádka. 

Usnesení 21. sjezdu České astronomické společnosti: 

1. Sjezd ukládá, aby v Kosmických rozhledech jednou ročně byla uvedena zpráva o činnosti 

likvidační komise a odpisu majetku. 

2. Sjezd ukládá Výkonnému výboru zabývat se dlouhodobým řešením personálního zajištění 

astro.cz.  

3. Sjezd doporučuje Výkonnému výboru obrátit se na členskou základnu a širší veřejnost 

(např. účastníky astronomických, fotografických soutěží a kroužků) s dotazem, zda by měly 

zájem o správu stránek ČAS na sociálních sítích.  

4. Sjezd ukládá Výkonnému výboru usilovat o zvýšení technické úrovně software pro správu 

databáze členů včetně komunikace mezi členy ČAS. 

5. Sjezd určuje, že Iveta Lamberská v případě uvolnění funkce hospodáře tuto funkci 

převezme. 

6. ČAS podpoří propagaci a popularizaci astronomie v rámci činnosti IAU Office for 

Astronomy Outreach. 
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7. ČAS zprostředkuje kontakty, výměnu informací a vzdělávacích aktivit příbuzných 

zahraničních společností (IAU a dalších) široké členské základně a dalším vzdělávacím 

a popularizačním institucím. 

Přijatá rezoluce 

Česká astronomická společnost důrazně upozorňuje na skutečnost, že nekontrolovaný 

nástup satelitních mega-konstelací negativně zasahuje do práv ostatních uživatelů 

kosmického prostoru. Jedná se zejména o narušení astronomických měření, finanční ztráty, 

znehodnocení kulturního dědictví a riziko vzniku kosmického smetí. 

Vyzýváme vládu České republiky, aby v mezinárodním měřítku prosadila odpovídající 

novelizaci kosmického práva. 

 

Průběh jednání Sjezdu  

sobota 18. září 2021 

09:30 Registrace delegátů, hostů a dalších účastníků 21. sjezdu České astronomické 

společnosti (dále jen „ČAS“) v sále Starvid Planetária Praha. 

10:12 Pavel Suchan se ujímá řízení Sjezdu, vítá účastníky a zahajuje zasedání. 

10:16 Úvodní slovo předsedy ČAS, prof. Petra Heinzela 

10:19 Úvodní slovo čestného předsedy ČAS, Dr. Jiřího Grygara. Vyzdvihl úzkou spolupráci 

ČAS a IAU, která se v průběhu posledního funkčního období rozvinula. 

10:22 Zdravice ředitele Planetum, Mgr. Jakuba Rozehnala 

10:26 Uctění památky členů zesnulých v období mezi sjezdy. Promítnut abecední seznam:  

Ladislav Apfelthaler (1948 - 2020), Ing. Čestmír Barta, CSc. (1926 - 2019), RNDr. Václav 

Bumba, DrSc. (1925 - 2018), prof. Ing. Milan Burša DrSc. (1929 - 2019), Alojz Ďuríček (1934 - 

2020), Ing. Marcel Grün (1946 - 2020), Jiří Kordulák (1958 - 2021), Mgr. Martin Lehký (1972 - 

2020), Karel Mokříš (1932 – 2019), doc. RNDr. Luboš Perek, DrSc. (1919 - 2020), Tomáš 

Pertile (1933 - 2019), František Raušer (1945 - 2019), Mgr. Bedřich Štěpánek (1939 - 2020), 

Bc. Zdeněk Tarant (1953 - 2021), RNDr. Jozef Tremko, CSc. (1930 - 2020), Jaroslav Trnka 

(1976 - 2017), Marie Větrovcová (1977 - 2019), Ing. Rostislav Weber (1924 - 2018). 

10:27 Zdravice předsedy Slovenské astronomické společnosti, doc. Rudolfa Gálise 

10:31 Zdravice předsedy Rady vědeckých společností ČR, doc. Lubomíra Hroudy 

10:38 Zdravice ředitele Astronomického ústavu AV ČR, prof. Vladimíra Karase 
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10:52 Řízení Sjezdu přebírá tajemník, Petr Sobotka. 

10:53 Delegáti Sjezdu schválili personální obsazení volební komise (Milan Halousek, Pavel 

Hrdlička), mandátové komise (Jiří Bárta, Josef Ladra), návrhové komise (Petra Podařilová, 

Tomáš Kubica), zapisovatele (Jan Kožuško) a ověřovatele zápisu (Jaromír Jindra, Petr 

Sobotka). Výsledky hlasování: 48 pro, 1 proti, 0 se zdrželo. Poznámka: dále budou všechny 

výsledky hlasování uváděny ve zkráceném formátu (48:1:0). 

11:02 Schválení Volebního řádu 21. sjezdu (48:0:1) 

11:05 Schválení Jednacího řádu 21. sjezdu (49:0:0) 

11:07 Předsedáním Sjezdu byl pověřen Pavel Suchan. 

11:10 Schválení programu Sjezdu (49:0:0)  

11:12 Předseda ČAS prof. Petr Heinzel přednáší zprávu o uplynulém funkčním období. ČAS 

má v současnosti 742 individuálních členů. ČAS patří mezi nejlépe hodnocené společnosti 

v Radě vědeckých společností. 

11:38 Petr Sobotka představuje plnění usnesení z 20. sjezdu. Bylo celkem pět usnesení. Dvě 

byla splněna ve schválené podobě zcela, u dvou byly realizovány náhradní aktivity nebo 

plnění probíhá a přesahuje jedno funkční období VV ČAS. U jednoho usnesení bylo plnění 

kvůli pandemii Covid-19 odloženo. 

11:47 Radek Dřevěný prezentuje zprávu o hospodaření ČAS. 

12:21 Pavel Suchan navrhuje přerušit jednání a vyhlásit přestávku na oběd. Návrh schválen 

poměrem hlasů (40:5:4). 

 

13:21 Jednání pokračuje po polední přestávce. Mandátová komise spočítala přítomné 

delegáty a zjistila kvorum. Konstatuje, že Sjezd je usnášeníschopný. 

13:24 Prof. RNDr. Petr Heinzel, DrSc. a doc. RNDr. Rudolf Gális Ph.D. slavnostně podepsali 

Memorandum o spolupráci Slovenské astronomické společnosti a ČAS. 

13:27 Představení kandidátů na čestné členy. Na čestné členy jsou navrženi Zdeněk Bardon, 

doc. RNDr. Martin Šolc, CSc. a Mgr. Josef Zahrádka. 

13:33 Eva Marková předkládá zprávu Revizní komise. Revizní komise doporučuje udělit 

absolutorium Výkonnému výboru. 

13:39 Pavel Suchan otevírá diskuzi k předneseným zprávám. 

13:43 Miroslav Šulc se dotazuje na odpisy majetku a zprávu likvidační komise. Eva Marková 

vysvětluje, že kontrola likvidace majetku byla součástí každoročních revizí. 
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13:45 Miroslav Šulc navrhuje, aby každoročně byla v Kosmických rozhledech uvedena 

zpráva likvidační komise o odpisech majetku. 

13:46 Hlasování o udělení absolutoria. Výkonnému výboru bylo uděleno absolutorium 

poměrem hlasů (46:0:0). 

13:50 Pavel Suchan otevírá diskuzi o směřování České astronomické společnosti. 

13:51 Jiří Grygar: Ve kterém století bude vydána zpráva o činnosti za prvních sto let ČAS? 

Pavel Suchan: Vysvětluje okolnosti vzniku Astropisu speciál k této příležitosti. Materiály jsou 

shromážděny a v této fázi je redakčně zpracovává Astropis. Petr Heinzel a Štěpán Kovář 

doplňují: Mimo toho se připravuje kniha o prvním století ČAS. Pokud bude vše probíhat 

hladce, mohla by kniha být hotova do příštího sjezdu. 

13:59 Miroslav Šulc: Kde jsou materiály Brněnské pobočky? Jan Kožuško informuje: Byly 

převzaty dne 11. června 2014 a momentálně jsou deponovány u Pavla Suchana na 

Astronomickém ústavu AV ČR. 

14:01 Martin Černický navrhuje využít pro archivaci dokumentů služeb profesionálního 

skladu. 

14:04 Petr Bartoš a Štěpán Kovář informují o stavu archivace dokumentů ČAS. Probíhá jejich 

průběžná digitalizace a archivace v archivu AV ČR. 

14:10 Martin Gembec vyzývá sekce a pobočky k zapojení do péče o astro.cz a další 

informační kanály ČAS. 

14:18 Jaromír Jindra doplňuje, že je třeba pečovat i o technickou stránku věci – zejména o 

kódování češtiny v hromadně rozesílaných e-mailech. 

14:22 Volební komise poučila delegáty o organizaci volby čestných členů a zahájila volbu. 

14:40 Představení kandidátů na předsedu, hospodáře, členy Výkonného výboru a Revizní 

komise. 

15:20 Vyhlášení výsledků voleb čestných členů. Vydáno bylo 48 lístků. Odevzdáno bylo 48. 

Kvorum je 25. Dva odevzdané hlasy byly neplatné kvůli nesprávné úpravě hlasovacího lístku. 

Všichni kandidáti byli zvoleni čestnými členy. Počty odevzdaných hlasů pro jednotlivé 

kandidáty byly: Zdeněk Bardon 34 hlasy, Martin Šolc 40 hlasů, Josef Zahrádka 34 hlasy. 

15:22 Delegáti odhlasovali přestávku v jednání na 10 minut. 

15:42 Prof. Heinzel předal diplom čestného člena přítomnému Zdeňku Bardonovi. 
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15:44 Hlasování o způsobu volby. Pavel Suchan: S týmovou volbou musí souhlasit všichni 

kandidáti. Prof. Mikulášek by chtěl vyjádření kandidáta na předsedu, zda souhlasí s tím, aby 

se tým sestavil tímto způsobem. Prof. Heinzel preferuje individuální volbu. 

15:53 Aktuálně je přítomno 47 delegátů. Pro týmovou volbu je 14 delegátů. Proti týmové 

volbě je 29 delegátů. Zdržel se 1 kandidát. 

15:55 Hlasování o počtu členů Výkonného výboru. Pavel Suchan navrhuje, aby kromě 

předsedy a hospodáře měl Výkonný výbor maximálně 9 členů. Roman Dvořák navrhuje, aby 

měl výbor 8 členů. Kandidát na předsedu, prof. Petr Heinzel podporuje návrh Pavla Suchana. 

Sjezd hlasováním určil, že výbor bude devítičlenný (40:3:4). 

16:13 Byl předložen návrh na změnu Stanov: 

Do článku 1 se přidá odstavec 2 ve znění: Pro zahraniční komunikaci používá ČAS anglický 

název Czech Astronomical Society. 

Ve článku 4 se za bod 1.4 vloží nový bod 1.5: rozvíjí různé formy péče o talentované žáky a 

studenty v astronomii, astrofyzice a příbuzných oborech, a číslování následujících ustanovení 

v bodu 1 se zvýší o 1. 

Ve článku 4 bod 2.1 se přidají podtržené výrazy: 1. pořádá vědecké a pracovní konference, 

přednášky, diskuse, kurzy, kroužky, zájezdy, dětské tábory, vzdělávací akce pro mládež apod., 

Ve článku 4 se za bod 2.4 vloží nový bod 2.5: ve spolupráci s Ministerstvem školství, mládeže 

a tělovýchovy (MŠMT) ČR organizuje Astronomickou olympiádu, workshopy, letní školy a 

další aktivity přispívající k rozvoji nadaných žáků a studentů, a číslování následujících 

ustanovení v bodu 2 se zvýší o 1. 

Předložený návrh na změnu Stanov byl schválen poměrem hlasů (44:0:3). 

16:26 Diskuze k týmové a individuální volbě – Martin Černický doporučuje, aby příští 

Výkonný výbor provedl revizi té části jednacího a organizačního řádu, která ošetřuje volby 

funkcionářů ČAS. 

16:32 Diskuze o předložených návrzích na usnesení Sjezdu 

16:50 Soňa Ehlerová a Filip Walter doporučují podpořit propagaci a popularizaci astronomie 

v rámci činnosti IAU Office for Astronomy Outreach a zprostředkovat ve větším rozsahu 

informace o mezinárodních aktivitách členské základně ČAS. 

16:55 Přestávka 

17:07 Zdeněk Bardon – Česká astrofotografie měsíce, předání cen Jindřicha Zemana za rok 

2019 a 2020 
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17:23 Volební komise poučila delegáty o průběhu voleb předsedy, hospodáře, členů 

Výkonného výboru a Revizní komise a zahájila volby. 

17:52 Kateřina Hoňková zve na 53. konferenci Sekce proměnných hvězd a exoplanet od 

12. do 14. listopadu 2021. 

17:54 Štěpán Kovář navrhuje rezoluci k satelitům Starlink. Pavel Suchan a Petr Sobotka 

podporují. Lumír Honzík, Martin Černický a Jiří Bárta doporučují rozšířit na rezoluci ke 

kosmickému právu. Následuje diskuse o znění rezoluce. Soňa Ehlerová shrnuje odborné 

aspekty celé problematiky. 

18:47 Sjezd schválil poměrem hlasů (34:0:9) následující rezoluci: „Česká astronomická 

společnost důrazně upozorňuje na skutečnost, že nekontrolovaný nástup satelitních mega-

konstelací negativně zasahuje do práv ostatních uživatelů kosmického prostoru. Jedná se 

zejména o narušení astronomických měření, finanční ztráty, znehodnocení kulturního 

dědictví a riziko vzniku kosmického smetí. 

Vyzýváme vládu České republiky, aby v mezinárodním měřítku prosadila odpovídající 

novelizaci kosmického práva.“ 

18:50 Hlasování o usneseních Sjezdu. Kvorum je 22. 

Usnesení č. 1 ve znění: „Sjezd ukládá, aby v Kosmických rozhledech jednou ročně byla 

uvedena zpráva o činnosti likvidační komise a odpisu majetku." bylo schváleno poměrem 

hlasů (22:7:11). 

Usnesení č. 2 ve znění: „Sjezd ukládá Výkonnému výboru zabývat se dlouhodobým řešením 

personálního zajištění astro.cz.“ bylo schváleno poměrem hlasů (37:0:5). 

Usnesení č. 3 ve znění: „Sjezd doporučuje Výkonnému výboru obrátit se na členskou 

základnu a širší veřejnost (např. účastníky astronomických, fotografických soutěží a kroužků) 

s dotazem, zda by měly zájem o správu stránek ČAS na sociálních sítích.“ bylo schváleno 

poměrem hlasů (38:0:2). 

Usnesení č. 4 ve znění: „Sjezd ukládá Výkonnému výboru usilovat o zvýšení technické úrovně 

software pro správu databáze členů včetně komunikace mezi členy ČAS.“ bylo schváleno 

poměrem hlasů (39:0:1). 

19:02 Milan Halousek informuje o výsledcích voleb předsedy, hospodáře, členů Výkonného 

výboru a Revizní komise: Vydáno 47 hlasovacích lístků. Kvorum bylo 24. Ve všech čtyřech 

volbách bylo odevzdáno 46 platných hlasovacích lístků. 

Předseda: 46 platných a souhlasných hlasů. Předsedou a statutárním orgánem byl zvolen 

prof. RNDr. Petr Heinzel, DrSc. 
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Hospodář: 46 platných a souhlasných hlasů. Hospodářem byl zvolen Radek Dřevěný 

Revizní komise: 46 platných a souhlasných hlasů pro všechny tři kandidáty. Členy Revizní 

komise byli zvoleni Eva Marková, Martin Černický a Jan Kožuško. 

Jednotliví kandidáti do Výkonného výboru získali tyto počty hlasů: Marcel Bělík 17, Soňa 

Ehlerová 44, Lumír Honzík 38, Kateřina Hoňková 39, Iveta Lamberská 42, Miloš Podařil 42, 

Vladislav Slezák 42, Petr Sobotka 43, Lenka Soumarová 45, Pavel Suchan 43. Členy 

Výkonného výboru byli zvoleni: Soňa Ehlerová, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Miloš Podařil, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka Soumarová a Pavel Suchan. 

19:05 Nový předseda pověřil Pavla Suchana dalším řízením Sjezdu. 

19:06 Pokračuje schvalování usnesení. 

19:07 Usnesení č. 5 ve znění: „Sjezd určuje, že Iveta Lamberská v případě uvolnění funkce 

hospodáře tuto funkci převezme.“ bylo schváleno poměrem hlasů (39:0:4). 

19:10 Usnesení č. 6 ve znění: „ČAS podpoří propagaci a popularizaci astronomie v rámci 

činnosti IAU Office for Astronomy Outreach.“ bylo schváleno poměrem hlasů (38:0:4). 

19:11 Usnesení č. 7 ve znění: „ČAS zprostředkuje kontakty, výměnu informací a 

vzdělávacích aktivit příbuzných zahraničních společností (IAU a dalších) široké členské 

základně a dalším vzdělávacím a popularizačním institucím.“ bylo schváleno poměrem hlasů 

(40:0:0). 

19:13 Pavel Suchan a Petr Heinzel děkují účastníkům Sjezdu a končí zasedání. 

 

Zapsal 18. 09. 2021:  Jan Kožuško  

 

 

Ověřovatelé zápisu: Petr Sobotka    Jaromír Jindra 

 

 

 


